
XXI. MEZINÁRODNÍ KOLOKVIUM 
ISPA (INTERNATIONAL SCHOOL 
PSYCHOLOGY ASSOCIATION) V RIZE

Ve dnech 31. 7. 1998 -5 .8 . 1998 se v Ri
ze (Lotyšsko) konalo pod tematickým zamě
řením „Identity and Self-Esteem: Interactions 
among Students, Teachers, Family and So
ciety“ XXI. mezinárodní kolokvium školní 
psychologie.

Školní psychologové ve světě se takto 
scházejí každý rok již  25 let. Tato profesní 
organizace lety zmohutněla a zapsala se pev
ně do rodiny psychologických asociací. Cca 
350 účastníků z více než 20 zemí svčta (z to
ho zhruba 100 účastníků z postkomunistic
kých zemí, kteří se mohli kolokvia zúčastnit 
díky podpoře Sorosovy nadace Open Socie
ty Fund - East-East Program) jednalo po 5 
dní v rámci promyšleného programu. (Při
pomeňme, že v posledních dvou letech byl 
prezidentem této významné organizace nám 
blízký dr. Anton Furman ze Slovenska.)

Program se skládal z plenárních vystou
pení pozvaných řečníků, tematických semi
nářů, dílen, posterů, dále z tzv. interaction 
groups (výměna zkušeností školních psycho
logů různých zemí) a interest groups (úzce 
tematicky zaměřené malé skupiny). V rám
ci kolokvia se též 2x sešla skupina stipen
distů OSF, která vypracovala projekty spo
lupráce školních psychologů ze zemí střed
ní a východní Evropy na další období. Sta
novila regionální koordinátory, okruh témat 
spolupráce a její formy. Pro českou školní 
psychologii, na kolokviu skromně zastoupe
nou, je  šance, že ve spolupráci se sloven
skými kolegy bude do výměn informací a vý
zkumných projektů začleněna též.

Příspěvky a dílny měly samozřejmě nestej
nou kvalitu. Objevovaly sc prczcntace prak
tických zkušeností s metodami a programy 
práce nebo s politickými akcemi upevňují
cími postavení školního psychologa ve vzdě
lávacím a výchovném systému jednotlivých 
zemí. Vedle toho byly prezentovány empi
rické výzkumné studie, teoretické rozbory 
nebo ukázky výcvikových postupů.

Kladem tohoto setkání byla především 
určitá žánrová pestrost. Kdo chce, může si 
osvojit zajímavé diagnostické postupy, se
známit sc s intervenčním programem nebo 
společně s dalšími analyzovat vc více než 
desítce zájmových skupin třeba otázku vzdě
lávání, přípravy a kvalifikace školního psy
chologa.

Profilové téma identity a sebeúcty prostu
povalo zejména hlavními referáty na úvod 
každého dne. Obsáhlo problém identity škol
ní psychologie (a školních psychologů), stej
ně jako problematiku identity a sebeúcty 
žáků a studentů na pozadí jejich rodinné 
výchovy a učite lských zásahů. Shoda je  
v tom, že profesní identita školního psycho
loga je v každé zemi j inak vyostreným pro
blémem; nicméně, z tzv. pomáhajících pro
fesí má školní psychologie nejobtížnější úlo
hu danou „bojem v první linii“ v tom, žc 
musí „překládat“ a uzpůsoboval psycholo
gickou řeč, nástroje a výbavu do řeči srozu 
mitelné a akceptovatelné institucí školy.

Sympozia a dílny pak umožnily zabývat 
se novinkami v oblasti učitelských vyučo
vacích stylů, žákova myšlení a učení, kogni



tivního vývoje a jeho diagnostiky, otázkami 
prevence negativních jevu, speciálně peda
gogickými problémy, speciálními podtéma- 
ty vážícími se na identitu a sebeúctu (obraz 
svého těla a obraz sebe, etnická identita dětí 
běžencú ěi imigrantů apod.). Probíraly se též 
otázky dětských práv, vztahu školy a rodi
ny, duševního zdraví atd. Tento neúplný 
a stručný přehled ostatně podle mého soudu 
vystihuje charakteristiku školní psychologie 
jako subproíése:
- široké spektrum problému, se kterými se 

setkává denně ve své praxi a s nimiž musí 
být minimálně alespoň obeznámen, aby 
mohl urgentně (tj. pod tlakem) rozhodo
vat;

- nutnost osvojit si (a ve své praxi ověřit) 
především nové diagnostické, metodické 
a intervenční postupy, často výměnou zku
šeností s kolegy - školními psychology, 
protože zdaleka nelze spoléhat na tradič
ní psychologické nástroje s procesem je 
jich standardizace;

- menší podíl specifického výzkumu ve 
školní psychologii a na něm založeného

specifického profesního sebeuvědomění.
Těmito postřehy chci samozřejmě vy

zdvihnout náročnou a ve všech zemích uzná
vanou práci psychologu ve školách. I když 
označení „školní psycholog“ v sobě skrývá 
velmi rozdílné postavení v poradenském sys
tému, rozdílnou náplň práce i odlišnou pří
pravu a profesní orientaci podle země, spo
lečný je  všem specifický étos práce. Práce 
v blízkém (až každodenním) dotyku s klienty 
a dalšími profesionály celého systému je nutí 
opouštět optiku expert (ŠP) vs. klient ve pro
spěch širší dimenze „politické“ (působení na 
systém výchovných vztahů).

Účast kolegů zc SR i ČR měla převážně 
formu posterů, které se setkaly se slušným 
ohlasem. Přispěla však nejen к prohloube
ní kontaktů, ale i к hlubšímu uvědomění 
nutnosti rozvíjet tuto profesi v rámci systé
mu výchovného poradenství i v ČR. Dosa
vadní stav u nás je ve srovnání se stavem 
v zemích účastnících sc kolokvia víc než 
neuspokojivý . Zlepšení pozice školního 
psychologa by bylo jen  ku prospěchu žáků, 
učitelů a rodičů.

Stanislav Stech
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Doc. PhDr. Iva Pýchová, CSc., 
prorektorka pro zahraniční styky 
Ostravské univerzity, 
dne 10.11.1998 ve věku šedesáti let zemřela.

Absolvovala Univerzitu Palackého v Olo
mouci v oborech angličtina-čeština a měla 
dlouholetou vyučovací praxi u všech skupin 
studentů. Rigorózní práci obhájila v roce 
1980, habilitační práci v roce 1992 a kandi
dátskou disertační práci z pedagogiky obhá
jila v roce 1997 na Komenského univerzitě 
v Bratislavě.

Od roku 1990 působila jako vedoucí ka
tedry cizích jazyků a od roku 1992 jako pro
děkanka pro zahraniční styky na Slezské 
univerzitě v Opavě, Fakulta obchodně pod
nikatelská v Karviné. Kromě toho vedla na 
této fakultě doktorandský seminář z psycho- 
lingvistiky. V roce 1994 se stala členkou 
vědecké rady Filozofické fakulty Ostravské 
univerzity a prošla konkurzem pro výuku na 
této fakultě. Dne 1. března 1995 nastoupila 
na místo prorektorky Ostravské univerzity.

Doc. Pýchová zpracovala řadu význam
ných projektů z oblasti metodiky cizích ja 
zyků a kreativity a získala několik zahranič
ních grantů: Kromě nadací Britské rady (uni
verzity v Birgminghamu, Exeteru, Stirlingu) 
např. semestrální studium na Warwick Uni
versity, měsíční pobyt na Hannover Univer
sität, stáž na Caius College v Cambridge, 
tříměsíční přednáškový a studijní pobyt na 
Londýnské univerzitě.

Pravidelně publikovala v domácích a za
hraničních Časopisech (cca 100 článků a re
ferátů), je autorkou tří cizojazyčných učeb
nic a jedné teoretické monografie.

V roce 1993 byla zvolena jako zástupce 
České republiky ve světové radě Federation 
Internationale des Proícsseurs de Langues 
Vivantes (Mezinárodní asociace učitelů an
glického jazyka) při UNESCO.

V Ostravč založila roku 1990 Ostravské 
sdružení učitelů angličtiny a až do součas
nosti byla předsedkyní Kruhu moderních fi
lologů v Ostravč.

Úmrtí Ivy Pýchové znamená ztrátu význam
né české anglistky a výborného pedagoga

Čest její  památce.

P ro f RNDr. J iř í Močkoř, DrSc., 
rektor O stravské univerzity

Doc. PhDr. Iva Pýchová, CSc., 
m im ořádná  osobnost,  nadaná, pracovitá , 
charakterní a zodpovědná, odešla uprostřed 
rozdělané práce. Po tčžkc nemoci, během níž 
bylo období beznaděje vystřídáno slibným 
zlepšováním, Iva Pýchová dne 10. listopa
du 1998 zemřela.

Ztratili jsm e v ní kolegyni a spolupracov
nici, ale i autorku odborně vysoce fundova
ných a zároveň čtivých textů, publikovaných 
mj. i v Pedagogice.

Byla prorektorkou Ostravské univerzity 
pro zahraniční styky, zástupkyní České re
publiky v Mezinárodní asociaci učitelů an
glického jazyka, předsedkyní Kruhu moder-



nich filologu v Ostravě, významnou českou 
anglislkou a výborným pedagogem. Na Os
travské univerzitě učila budoucí pedagogy 
tvořivě pracovat se žáky a identifikovat 
a rozvíjel žáky nadané pro cizí jazyky. Byla 
národní korespondentkou ECI 1A (European 
Council for 1 ligh Ability) pro CR a SR. Byla 
také naší jedinou absolventkou mezinárod
ního postgraduálního kurzu, který ECHA 
nabízí pedagogům a psychologům pro práci 
s nadanými. Pro svou pracovitost a skrom
nost se těšila úctě a sympatiím členů mezi
národního výboru ECHA. Zároveň byla 
i am bic iózn í,  c ílevědom á a organ izačně  
schopná. Jc až к neuvěření, kolik precizně 
provedené práce dokázala stihnout. Na prv
ní pohled byla přísná a náročná, byla však 
taková především к sobě. Za vnější vrstvou 
neprístupnosti byla vlídná, citlivá bytost, 
která těžce nesla každé bezpráví. Toho sama 
zažila dost a těšila se, že se rozum a morál

ka vnáš í  společnosti prosadí rychleji a v e  
větším rozsahu. Radost jí činila setkání s lid
mi podobně smýšlejícími. Proto na Pedago
gické fakultě Ostravské univerzity zorgani
zovala 24. 4. 1998 významnou přednášku 
prezidenta ECI 1A a ředitele Centra pro stu
dium nadání, prof. Dr. ľ  ran ze J. Monksc 
z Univerzity v Nijmegen „Vzdělávání nada
ných v Evropě“ . Na VI. konferenci ECHA 
v Oxfordu v září 98 už. svůj příspěvek nc- 
předncsla. Iva Pýchová významně přispěla 
к rozvoji vzdělávání i navazování meziná
rodních kontaktů. Navíc byla a zůstává pro 
své spolupracovníky a žáky inspirací a po
bídkou к pracovitosti, píli, zodpovědnosti 
a ochotě překonávat překážky.

PhDr Eva Vandrákova, 
Předsedkyně STaN  - ECHA 

STaN  - Společnost pro talent a nadání, 
česká a slovenská pobočka ECHA

Odešel Luděk Kouba
Když hrstka lidí v organizačním štábu při

pravovala konferenci к výročí J. A. Komen
ského v r. 1992, vstoupil do ní i doc. dr. 
Luděk Kouba, CSc. Věděli jsme, že má v so
bě neuvěřitelnou schopnost shromažďovat 
nej různější osoby ke spolupráci na vědec
kých úkolech, na publikacích z oblasti mo
dernizace výuky, na seminářích a konferen
cích. S naprostou samozřejmostí se ujal pří
pravy sekce věnované modernizaci výuky - 
a s lichou nenápadností hravě shromáždil 
badatele z celé Evropy, zabývající se kyber
netickou pedagogikou O vzorném průběhu

sekce pod jeho neviditelnou taktovkou ne
mluvě. A tak jako mnohokrát předtím, zre
digoval a připravil do tisku sborník, který byl 
jenom jedním z řady těch, které z jeho ru
kou vyšly do světa. Zkušenost, pracovitost, 
vrozenou  vl ídnost a neutuchajíc í  zájem 
o problémy modernizací výuky, to vše do
kázal od šedesátých let mnohonásobně zú
ročit v editorské a organizační činnosti.

IJž v době jeho působnosti ve Výzkum
ném ústavu pedagogickém v Praze ho znal 
každý, kdo se u nás začal didaktickou tech
nikou a modernizací výuky zabývat. Jako
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koordinátor vědeckých úkolů v této oblasti 
dokázal ve značně chaotické době organi
zovat s naprostou pravidelností vysoce in
spirativní pracovní týmová setkání po celé 
republice. Plodem tohoto úsilí byly napří
klad publikace „Výzkum a využití materiál
ních didaktických prostředků pro školy zá
kladní a střední“ 1. a 2. díl. V této činnosti 
vlastně nikdy neustal. Jako vedoucí katedry 
na Pedagogické fakultě UK v Praze habili
toval počátkem devadesátých let - a tak jako 
předtím, věnoval se nadále výchově řady 
mladých učitelů a uváděl je  - tentokrát již 
do kybernetické pedagogiky.

Třebaže v polistopadové době u nás mo
dernizace výuky nemá na růžích ustláno (ne
boť školy měly mnohé jiné problémy, které 
je  od elektronických výukových systémů 
přivedly opět к tabuli a křídě), myslel na bu
doucnost oboru. Vychovával nejen studen
ty, ale vedl i řadu doktorandů v Čechách a na 
Slovensku, kde si dokázal získat respekt 
a uznání. Snad právě zde se nejvíce projevi
lo, že doma je asi vskutku nejtěžší stát se 
prorokem. Jako člen předsednictva spolku 
pro modernizaci výuky Czechdidac byl sou
částí delegace, která vedla jednání v Hanno
veru a Basileji o vstup do světových sdru
žení výrobců a distributorů učebních pomů
cek. A toto úsilí bylo před pár týdny završe
no přijetím spolku do mezinárodní organi
zace Worlddidac. Koncipoval podklady pro 
vzdělávání učitelů „Učení pro 21. století“ 
(Moderní vzdělávací technologie ve škole). 
Připravoval další konferenci Edutech s vel

kou mezinárodní účastí. Byl právě opětně 
jmenován předsedou přípravného výboru vý
stavy Schola nova, která proběhne příští rok. 
Začal se zabývat otázkou osnov pro osmile
tá gymnázia. Připravoval databázi z oblasti 
modernizace, která by byla na www strán
kách přístupná všem učitelům. A měl naplá
nováno ještě mnoho dalšího.

Je pravdou, žc v každé vědecké komunitě 
lze potkat nej různější typy - génie, potrhlé 
badatele, úzkostlivé ohledavačc problémů, 
puntičkáře, ambiciózní kariéristy, ale i lhos
tejné sobce a hlupáky. Ale lze mezi nimi 
nalézt i ty, kteří jsou solí každé země a ba
datelských týmů - klidné, vyrovnané, neo
kázale pracovité  dčlníky na vinici páně. 
А к těm posledním Luděk Kouba zccla jistě 
patřil. Jc také pravdou, žc v Čechách celé 
obory představovaly a dosud mnohde před
stavují jedna, dvě či tři osobnosti - a ztráta 
každé jc  nakonec nenahraditelná. Respekto
ván na řadě pracovišť v Čechách, na Sloven
sku, ale i na univerzitních pracovištích v Ev
ropě, zápasil na bývalém vlastním pracoviš
ti o židli, stůl, počítač, možnost přednášet. 
Bezbranný proti novým nelítostným pomě
rům, vystaven obrovskému tlaku na straně 
jedné a typické odcizené lhostejnosti pospí
chajících a s polovičatostmi kalkulujících na 
stranč druhé, snažil se myslel na budoucí 
projekty. Jcdenašedesátiletý, plný síly a ná
padů se vydal objevovat nový prostor к rea
lizaci. Ale jeho velké a laskavé srdce zccla 
náhle puklo.

Jaroslav Koťa




